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Anotace v češtině: 

Cílem této práce je zmapování historického vývoje volejbalu v Benešově, vzniku 

volejbalu ve světě a počátky volejbalu u nás. Zmíním také podíl tehdy 

Československého volejbalu na založení F1VB (Fédération Internationale de 

Volley-Ball ). Na závěr jsou představena benešovská družstva hrající soutěž bez 

ohledu na výkonnostní kategorie a představení volejbalového turnaje k památce 

Jaroslava Hlavničky. 
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establishment of the F1VB (Fédération Internationale de Volley-Ball). At the end 
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of the categories and presentation of volleyball tournament to the memory of 
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Úvod 

Pro zvolení tohoto tématu mě inspirovalo hned několik věcí. Jedna z nich byla ta, 

že mi historie byla vždy velice blízká a kde jinde by měl člověk začít, než v místě 

bydliště - v mém případě tedy v Benešově u Prahy. 

Benešov je znám nejen zámkem Konopiště, ale jak zjistíte z této práce, tak i jeho 

volejbalová historie stojí za zmínku. Tím se dostávám k další věci související 

s výběrem tématu kombinující historii a volejbal. Již dlouhá léta jsem aktivním 

hráčem družstva VK Sokol Benešov, jenž je pokračovatelem původního oddílu, 

který volejbal v Benešově a blízkém okolí tak rozšířil. Vzhledem k tomu, že 

existence volejbalu v tomto od Prahy ne moc vzdáleného města trvá již více než 

80 let, snažil jsem se popsat jen ty nejdůležitější okamžiky. Mezi ně patří 

například vznik volejbalu v České Republice a v Benešově, Memoriál Jaroslava 

Hlavničky a družstva v současné době hrající soutěžní utkání bez rozdílu 

výkonnostních kategorií. 

Dalším důvodem k vytvoření této práce byl fakt, že toto téma není doposud nikde 

zpracováno. Důvody jsou různé - nedostatek historických materiálů, nízká 

propagace volejbalu, atd. Přesto se volejbal těší veliké oblíbenosti nejen 

v Benešově, ale i v jeho okolí. 



Cíl a úkoly 

Cíl: 

Cílem bakalářské práce je zmapovat historii benešovského volejbalu od úplných 

začátků do dnešní dody. Zvláštní pozornost věnovat Memoriálu Jaroslava 

Hlavničky a současným volejbalovým klubům města Benešov. 

Úkoly: 

navštívit knihovnu a archivy, vyhledat pamětníky a bývalé hráče, 

požádat je o materiály a informace 

vybrat vhodné metody 

stručně nastínit vznik volejbalu ve světě, českých zemích a v Benešově 

popsat historický vývoj volejbalu v Benešově od jeho počátků do 

současnosti 

vyobrazit družstva působící dnes v Benešově 



Metody práee1 

Indukce/dedukce: 

metoda empirického studia jevů, při které se postupuje od jednotlivých 

faktů k obecnějším údajům o skutečnosti/výsledné tvrzení se odvozuje z 

jednoho nebo několika tvrzení, úsudku jiných. 

Přímá/nepřímá: 

poznáváme minulost a popisujeme ji prostřednictvím jednoho či více 

pramenů/při nedostatku pramenů, použijeme pramen o analogických 

vztazích nebo o obdobné složce historické skutečnosti 

Progresivní: 

zachycujeme události od doby starší k době novější, tak, jak po sobě 

následovaly 

1 HROCH, M. a kol. Úvod do studia dějepisu. Praha: Státní pedagogické nakladatelství, 1985. 

ISBN 14-383-85. 201-202 s. 



1. Vznik volejbalu 

V 19. století a hlavne koncem 19. století začal v celém světě pronikat do popředí 

zájem o tělesnou výchovu a sport. Z Anglie, kde toto hnutí mělo především svoji 

kolébku, se sport šířil ponejvíce do Ameriky, kde rychle zdomácněl nejprve v těch 

třídách obyvatelstva, které měly dostatek času a prostředků k jeho pěstování. V 

prvém období získávala tělovýchova a sport nadšené vyznavače zvláště u 

studentů, kteří tak hledali a našli protiváhu ke svému nepřirozenému sedavému 

způsobu života. 

V amerických vysokoškolských kolejích patřila k nejoblíbenějším studentským 

sportům atletika, dále rugby, baseball, tedy vesměs sporty, které se pěstovaly v 

letní sezóně. 

V zimních měsících zájem o tělesnou výchovu silně klesal, neboť studenti 

nenacházeli nic rovnocenného těmto sportům. Gymnastická cvičení či 

společenské hry, se kterými se setkávali v tělocvičnách, je nemohly uspokojit ani 

po fyzické, natož po psychické stránce. 

A tu ve snaze o zjednání nápravy vytvořil v roce 1 891, resp. 1892 po řadě pokusů 

springfieldský učitel tělesné výchovy Naismith novou hru pro tělocvičnu, která 

rázem zaujala jeho žáky. Původní "naismith-ball" si pak brzy získal značnou 

oblibu a pod jménem košíkové, basketbalu, začal svou úspěšnou pouť do celého 

světa. 

1.1 Kdo vynalezl volejbal? 

Ze stejného důvodu vytvořil majitel a profesor tělesné 

výchovy nej větší sportovní školy ve Springfieldu v 

Massachusetts (USA) - holyokské koleje - W. G. 

MORGAN pro své žáky z bohatých obchodnických 

kruhů novou hru, kterou z neznámých důvodů nazval 

"mintonette". Basketball se mu zdála totiž příliš namáhavou rekreační hrou, a tak 

rozdělil tělocvičnu sítí (pro lawn-tennis), jejíž horní okraj natáhl asi ve výši 183 

cm od země, žáky své třídy rozdělil na dvě poloviny a dal jim úkol dopravit míč 
10 



odplácáváním na půli soupeřů. Netušil, že tím dává základ hře, jež se v průběhu 

dalších desetiletí stala olympijským sportem, radostí a osvěžením statisíců. 

To bylo roku 1895. Zde začíná historie volejbalu 

Hráči pana Morgana to neměli zkraje lehké: hrálo se s basketbalovým míčem, ten 

je pořádně těžký a každou chvíli vyvracel prsty. Zrovna tak ztroskotal z opačných 

důvodů pokus o hru při požití duše basketbalového míče. Teprve míč zhotovený 

podle speciálních propočtů rázem odstranil důležitou překážku v dalším rozvoji a 

minonette pak patřila společně s "hendbollem" (hra s odrážením o stěnu) a 

basketbalem k náruživě pěstovaným v tělocvičně Morganovy školy. 

To je úvod podle volejbalových historiků pravdivý. 

Podle ústní, ale nepotvrzené, tradice to však měli být chicagští hasiči, kteří si 

právě volejbalem krátili volné chvíle, když nehořelo. 

Ať je to tak, či onak, volejbal se ujal. Když pak měl někdo šťastný nápad, že s 

hřejivými slunečními paprsky přenesl síť a míč do nejkrásnější tělocvičny světa, 

do volné přírody, začala se "mintonette" hrát i venku. 

Při jejím předvedení na springfieldské konferenci ředitelů tělesné výchovy 

YMCA navrhl A. T. Halstet, aby se nazvala "volley-ball" podle hlavní ideje: 

odrážení míče - to volley the ball. 

A pak v roce 1896 vyšel prvý článek o odbíjené. Ve "Physical Education" psal .1. 

Y. Cameron: "Volleyball je nová hra, výborně se hodící pro tělocvičny a sály, 

která však může být hrána i venku. Může ji hrát každý počet hráčů. Hra spočívá v 
» 

uvedení míče v pohyb přes vysokou síť z jedné strany na druhou, berouc tím podíl 

ze dvou her - tennisu a handballu." 

Od roku 1896 dostává volejbal herní strukturu v podobě pravidel hry, které 

uveřejňuje J. J. Cameron: 

1 ) Hra sestává z deseti směn. 

2) Směna je: 



a) jedno podání na každé straně, tj. když jeden hráč každé strany odehraje své 

podání; 

b) když tři hráči nebo více hráčů odehrají na každé straně svá podání. Hráč 

podává tak dlouho, než je vyřazen ztrátou míče. 

3) Hřiště je 25 stop široké a 50 stop dlouhé (7,65 x 15,33 m). 

4) Síť je 2 stopy široká a 24 stop dlouhá (0,61 x 8,22 m). Výška sítě je 6 stop a 6 

palců od země ( 1,98 m). 

5) Podání. Podávající hráč stojí jednou nohou na zadní čáře. Míč musí být udeřen 

rukou. K podání jsou určeny dva pokusy. Při podání musí míč letět alespoň 10 

stop (3,05 m), driblink není dovolen. V případě, že se míč při podání dotkne 

sítě a skončí v poli soupeře, je počítán jako dobrý pokus, pokud se ho jeden ze 

spoluhráčů dotkl. Letí-li takový míč mimo soupeřovo pole, nemá již podávající 

druhý pokus. 

6) Míč je gumová duše krytá kůží nebo plátnem. Obvod nemá být menší než 25 

placů a větší než 27 palců (63,5 - 68,58 cm) a nesmí vážit méně než 9 a více 

než 12 uncí (255,15 -340,2 g). 

7) Každé dobré podání, které není vráceno, nebo nevrácený míč ve hře druhou 

stranou se počítá jako bod pro stranu podávající. Družstvo dosahuje bodu, jen 

má-li podání, udělá-li chybu při vracení míče, znamená to ztrátu podání. 

8) Míč, který narazí (dotkne se) na síť, s výjimkou prvého podání, se počítá jako 

mrtvý míč. 

9) Míč na čáře se počítá jako mimo hřiště. 

10) Může hrát libovolný počet hráčů. Dotkne-li se hráč sítě, je míč mrtvý. Držení 

míče je zakázáno. Míč, který se odrazí od jakéhokoli předmětu vně hřiště zpět 

do hřiště, je dobrý (je ve hře). Driblink je dovolen na 4 stopy (1,2 m) od sítě.2 

1 Iřiště na volejbal pak byla zakládána na koupalištích, v letoviskách a v některých 

sportovních střediscích. Hra byla oblíbena hlavně u mládeže. Proto přibývalo 

hřišť též ve školách, kolejích, v rekreačních střediscích. Hrálo se v nejrůznějších 

2 ČESKÝ VOLEJBALOVÝ SVAZ: Historie volejbalu - Vznik volejbalu, [online], [cit. 

28.4.2009], Dostupné z: http://www.cvf.cz/7clanck-247 

http://www.cvf.cz/7clanck-247


organizacích a hlavně ve společnostech YMCA, jejichž zásluhou se volejbal 

vysmál hranicím a celním přehradám a nastoupil úspěšnou pouť do celého světa. 

1.2Počátky volejbalu v České republice3 

Sotva dozněly výstřely první světové války, dvacáté století odepsalo první pětinu 

svého revolučního začátku, porazilo řadu monarchií a do základu otřáslo 

přežívajícím řádem, začal se rozbíhat i sportovní život. Nejstarší generace jen 

stačila setřást prach zákopů první světové války, vrhla se lačně do sportování. 

Kromě kopané to byla zejména lehká atletika, její organizátoři prof. Josef Amos 

Pipai a Bohučet Škarda byli průkopníky všeho, co se v té době okolo sportu dělo. 

Na oslavu vítězství byla připravována tzv. "Pershingova olympiáda" do Paříže. A 

právě prof. Pipai a další netušili, když do příprav atletů na tyto hry zařadili tzv. 

"americké hry", zejména volejbal a basketbal, že v průběhu pěti desítek let 

podlehne kouzlu sítě a kulatého míče tisíce a tisíce sportovců. 

Psal se rok 1915. Jako sedmnáctiletý musel na vojnu i brněnský Kristián Fanta. 

Byl zdatným cvičencem. Po druhém zranění přišla krátká dovolená. Ale to se již 

psal rok 1918, překrásný konec léta a začátek podzimu, kdy ho v Brně zastihl 

převrat. 

Přičiněním revolučního velitele Brna byl Fanta v roce 1919 vyslán do 

šestitýdenních cvičitelských kursů, které organizovalo ministerstvo národní 

obrany. Kursy byly ve Strakově akademii, účastníci spávali v kasárnách na 

Pohořelci a výcvik byl na hřišti Slávie na Letné. Technickými a odbornými 

pracovníky kursů byli zejména profesor J. A. Pipal, kapitán Machotka a instruktor 

J. W. Yonger. Hlavní náplní kursů byla lehká atletika. Hlavní aktér těchto kursů, 

prof. Pipal, připravoval v kursech také závodníky na první poválečnou olympiádu 

v Antverpách. 

3 ČESKÝ VOLEJBALOVÝ SVAZ: Historie volejbalu - Začátky volejbalu u nás. [online], [cit. 

28.4.2009], Dostupné z:http://www.cvf.cz/?clanek=246 

http://www.cvf.cz/?clanek=246


V Pipalových kursech poznali účastníci jako první v nové republice u nás dosud 

velmi málo známé hry jako volejbal, basketbal a další tzv. americké hry. o tom 

však hovoří Kristián Fanta: 

"Profesor Piped správně vystihl atletický protipól - rušné, dynamické a zajímavé 

hry. Vzbudily 11 účastníku neobyčejný zájem, každou volnou chvilku jsme 

využívali, abychom si zahráli. Byli jsme zdatnými, atleticky připravenými borci, 

zejména volejbal "zabral" na tehdejší poměry téměř neuvěřitelně. Organizovali 

jsme mistrovství kursu, hrálo se podle amerických, ale zejména podle 

francouzských pravidel. Zdatní "franštináři" narychlo překládali celé pasáže. 

Instruktoři předváděli jen jednotlivé herní volejbalové prvky. Jsme národ nadaný 

na míčové hry, zvláště schopní účastnici kursu spojovali herní prvky v kombinace 

a denně v zápasech překvapovali novými herními variacemi a taktickými nápady. 

Deset družstev bylo organizováno z účastníku druhého kursu ministerstva obrany 

v roce 1919. V době šesti neděl, po které kurs trval, jsme sehráli desítky 

volejbalových zápasu, vymysleli mnoho herních nápadů a nové taktiky." 

Atletické kursy organizované ministerstvem národní obrany byly nesporným 

odrazovým můstkem pro další rozšíření volejbalu v českých zemích. Nelze dnes 

už ani patřičně ocenit apoštolské působení účastníků těchto kursů pro další 

rozšíření volejbalu. 

Historická je také půvabná noticka, otištěná dne 4. června 1920 v tehdy velmi 

čtených národních listech: 

"Zítra o druhé hodině odpolední předvedou athleti vybraní pro antverpskou 

olympiádu a s nimi další borci, ukázky athletických čísel. Pak budou hrány různé 

hry jako hlavně wolleyball, pushball a hry žertovné. Pořadatelem je Mr. ,/. A. 

Pipai a A. W. Chez-Číž, který bude hry též zábavným způsobem soudcovali. " 



V A 
1.3 Zásluha Československého volejbalu na založení FIVB 

Mezinárodní sportovní styky ve volejbalu jsou velmi rozsáhlé a tento sport dnes 

patří mezi nejrozšířenější na světě, a na základě vzájemného osobního poznání 

mezi hráči, hráčkami různých zemí přispívá k vzájemnému přátelskému 

porozumění mezi mladými lidmi a tím i k myšlence mírového soužití mezi 

národy. 

Měl jsem to štěstí, že jsem měl příležitost seznámit se s prvopočátky snahy o 

vytvoření mezinárodní federace, a to z materiálů někdejšího předsedy Čs. 

volejbalového a basketbalového svazu - pana Václava Jeřábka, který byl naším 

vedoucím družstva volejbalu mužů v AC Sparta Praha, jehož jsem byl 10 let 

členem. 

Z těchto pramenů vyplývá, že první pokus v tomto směru byl učiněn v roce 1931 

předsedou polské volejbalové federace panem Chrapowskim při kongresu 

Mezinárodní federace házené ve Stockholmu, avšak nebylo dosaženo žádného 

pozitivního výsledku. 

V roce 1936 při olympijských hrách v Berlíně byla při Mezinárodní federaci 

házené vytvořena samostatná komise pro volejbal, jejími členy byli: p. Myslowski 

a p. Wirszyllo (Polsko), J. Brown (USA), Karel Hála (Československo), A. 

Klumberk (Estonsko) a O. Naimer (Německo), příslušného jednání se již 

zúčastnili zástupci Evropy - Československo, Estonsko, Jugoslávie, Litva, 

Lucembursko, Maďarsko, Německo, Polsko, Rakousko, Rumunsko, Španělsko, 

Turecko; Ameriky - Argentina, Brazílie, Kanada, Uruquay, USA; Asie - Čína, 

Filipíny, Japonsko, Mandžusko. 

I přes toto skutečně početné zastoupení zemí z různých kontinentů nedošlo, žel, k 

dalšímu rozvoji myšlenky vytvořit Mezinárodní volejbalovou federaci, a to s 

4 SPIRIT, Vladimir. 1991. Český volejbalový svaz: Historie volejbalu - Zásluha 

Československého volejbalu na založení FIVB. [online], [cit. 28.4.2009], Dostupné z: 

http://www.cvr.cz/7clanck-245 

http://www.cvr.cz/7clanck-245


ohledem na složitou politickou situaci a zejména na vypuknutí druhé světové 

války. 

Až po jejím ukončení byly obnoveny mezinárodní sportovní styky a samozřejmě, 

že se zde prosadil i volejbal, tedy sport, který u nás v průběhu války dosáhl 

mimořádného rozšíření. Předpokladem pro to byla možnost poměrně 

jednoduchého vybavení pro hru a rovněž skutečnost, že jako kolektivní sport 

vytvářel předpoklady pro setkávání a styk mladých lidí na nejrůznějších 

sokolských, trampských i svazových turnajích. 

A zase jsem měl to štěstí, že dalších akcí a jednání týkajících se založení 

mezinárodní volejbalové federace jsem se již mohl podílet aktivně. V lednu 1946 

naše družstvo AC Sparta Praha podniklo zájezd do Polska společně s družstvem 

basketbalistů. Bylo to v době, kdy oba tyto sporty měly společný svaz, jehož 

předsedou byl právě V. Jeřábek - "táta" nás všech hráčů. Naše družstva byla 

prvními zahraničními soupeři polských sportovců po válce a zájezd se proto stal i 

významnou politickou a společenskou událostí při turnajích ve Varšavě, Lodži a 

Krakově. 

Při léto příležitosti uspořádala Polská volejbalová federace, vedená panem 

Wirszyllcm, důležitou schůzku, jíž se na naší straně zúčastnil samozřejmě V. 

Jeřábek, a dále - MUDr. J. Klíma, V. Spirit, Ctirad Benáček (bývalý čs. 

reprezentant v košíkové, je nyní předsedou Volejbalového svazu Nového 

Zélandu). Schůzka se konala za výjimečných, složitých a téměř bojových 

podmínek v jedné z nepoškozených částí budovy YMCA ve Varšavě, která byla 

téměř úplně zničena předchozím bombardováním a boji během války. A 

poněvadž došlo v ten den večer i k nějaké poruše v dodávce elektrického proudu, 

svítilo se jen malou petrolejkou. 

Při jednání byly posouzeny a projednány možnosti rozšíření styků ve volejbalu i s 

jinými zeměmi a stanoveny některé úkoly, které bylo nutné řešit pro konečné 

založení Mezinárodní volejbalové federace. Snaha obou federací byla v příštích 

měsících úspěšná a mimo jiné se nám podařilo připravit první oficiální mezistátní 



utkání v historii čs. volejbalu, které se konalo dne 27. 8. 1946 v Praze ve 

Vinohradském Sokole. Za účasti asi 5 tisíc diváků ČSR porazila Francii 3:0. 

Ale hlavně: v předvečer utkání byla v zasedací síni Smíchovského pivovaru 

uspořádala důležitá schůze zástupců Polské volejbalové federace (p. Wirszyllo a 

p. Szeremeta), Francouzské federace (p. Libaud, p. Aujard a p. Babin) a naší 

federace (J. Havel, J. Cabalka, Dr. Koutský,.). Štole, ing. Pulkráb a V. Spirit). Na 

jednání, které bylo dokončeno ještě příští den v hotelu Graf (nyní Kriváň), kde 

výprava Francie byla ubytována, byla předložena rovněž písemná prohlášení, 

která zaslaly federace Belgie Itálie, Jugoslávie a Rumunska a která vyjadřovala 

souhlas s přípravnými pracemi pro založení Mezinárodní volejbalové federace. 

Podíváme-li se dnes na protokol z tohoto jednání,které se uskutečnilo v Praze dne 

26. 8. 1946, t.j. vlastně na první oficiální doklad příští FIVB (Fédération 

Internationale de Volley-Ball), zjistíme, že byly stanoveny závažné a konkrétní 

úkoly. Např. vytvoření speciální komise pro založení FIVB a její orgány, 

zabezpečení publicity volejbalu ve všech zemích, vytvoření a unifikace 

mezinárodních pravidel hry v souladu s pravidly hry USA (země vzniku 

volejbalu), svolání ustavujícího kongresu FIVB do Paříže v roce 1947, uspořádání 

mistrovství světa 1949 v Praze a mistrovství Evropy 1948 v Římě. konečně i 

zařazení volejbalu do programu Olympijských her. 

To byly tedy zásady a úkoly, které byly vloženy "do kolébky" FIVB při jejím 

zrodu v Praze (1946). Nešlo o úkoly snadné, ale všechny byly postupně splněny 

díky úsilí velkého počtu obětavých pracovníků - činovníků i hráčů, a to v 

poměrně krátkém časovém úseku. 

Počátkem roku 1947 došlo u nás ke sloučení svazového, sokolského a trampského 

volejbalu a ve vytvořeném "předsednictvu" se s ohledem na rozvíjení 

mezinárodních styků vytvořila i funkce mezinárodního tajemníka. V této funkci 

jsem pak měl příležitost zúčastnit se ustavujícího kongresu FIVB v Paříži od 17. 

do 21. dubna 1947. Byli zde zástupci 14 zemí, z nichž mnozí měli i plnou moc z 

jiných federací. Jednání se konala v saloncích Grand Hotelu Opera, probíhala ve 



velmi přátelské atmosféře a celý průběh byl pěkně připraven, právě tak jako i 

pobyt účastníků kongresu. 

Poněvadž oba další zástupci ČSR na tomto kongresu - J. Havel a J. Cabalka - již 

před řadou let zemřeli, rád bych připomenul některé výsledky naší činnosti. 

Především byl vypracován statut F1VB, hlasováním byla Paříž zvolena za sídlo 

federace, francouština a angličtina byly stanoveny za oficiální jazyky, byl zvolen 

prezident F1VB Paul LIBAIJD, který tuto funkci zastával neuvěřitelný počet 

roků - 37. Byli zvoleni rovněž viceprezidenti, z nichž na prvním byl náš J. Havel, 

byla ustavena komise pro pravidla hry a komise mezinárodních rozhodčích. 

Předsedou první byl p. Wirszyllo a druhé . náš J. Cabalka. Sekretářem F1VB byl 

J. Lenoir (Francie). Stal jsem se členem komise pro pravidla hry a musím 

potvrdit, že naše práce byla opravdu obtížná. Šlo totiž o první unifikaci různých 

pravidel národních federací, která se od sebe mnohdy značně lišila, a to nejen 

pokud jde např. o výšku sítě, rozměry hřiště, váhu míče apod., ale i v řadě 

závažných technických otázek. Snad stojí za připomínku i skutečnost, že se 

čtyřem zástupcům Evropy v této komisi (Polsko, Francie, Československo a 

Portugalsko) podařilo prosadit proti zástupci USA, aby všechny rozměry hřiště, 

výška sítě, aj., byly v mezinárodních pravidlech uváděny v metrické soustavě. A 

to i přesto, že podkladem těchto mezinárodních pravidel byla pravidla USA: 

Pokud by se to nepodařilo již tehdy, možná, že se dodnes určovaly rozměry hřiště 

a výška sítě v nemetrické soustavě ... 

Dalším velmi významným krokem v organizaci mezinárodního volejbalu bylo 

první mistrovství světa mužů a první mistrovství světa žen v Praze v roce 1949. 

Při této příležitosti se konal i další kongres FI VB již s účastí třeba jen zmocněním 

27 zemí. Zde byla jako další oficiální jazyk F1VB přijata španělština a jako 

členové byly přijaty další federace. Došlo také k některým změnám v pravidlech 

hry - např. vyznačení místa pro podání, rozdělení hřiště pro postavení hráčů při 

příjmu podání, uznání dvoj - či trojbloku jako jeden úder aj. 

1 když mne jako sekretáře organizačního výboru mistrovství světa 1949 a tohoto 

vlastně prvního pracovního kongresu FIVB těšilo uznání za dobrou organizační 
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práci naší federaci ze strany účastníků, musím po pravdě přiznat, že se v té době 

bohužel až příliš projevila skutečnost, že jsme se stali vyloženým satelitem 

Moskvy i v řízení sportu. Myslím, že jsme byli jednou z prvních zemí, která při 

pořádání mistrovství světa a kongresu neudělila řádně přihlášeným celkům mužů 

a žen Jugoslávie a ani delegátům na kongres příslušná vstupní víza. Velmi 

nepěkným dojmem působila skutečnost, že týmy SSSR byly ubytovány - z 

příkazu tehdejšího vedení COS - zcela izolovaně a nesrovnatelně lépe než ostatní 

družstva a že jim byla poskytnuta mnohem lepší péče. Nakonec došlo např. i k 

tomu, že původně nominovaný rozhodčí pro finálové utkání ČSR - SSSR z 

Francie musel být vyměněn a nahrazen rozhodčím z Bulharska, vedení FIVB proti 

tomu a jiným okolnostem několikrát protestovalo, ale pokud chtěli uskutečnit a 

uznat průběh prvního mistrovství světa a kongresu FIVB, nebylo možné od 

rozehrané soutěže ustoupit. To byly stíny této sportovní události, které nás velice 

rmoutili. 

Náš volejbal se však může těšit skutečností, že při počátečních krocích na úseku 

organizování mezinárodních styků a zakládání sehrál velmi aktivní a významnou 

úlohu a že má v tomto směru mimořádné zásluhy. Řadou vynikajících sportovních 

úspěchů, rozsáhlou trenérskou a metodickou pomocí, jakož i organizací 

odborných školení přispěl i k vývoji a zvyšování technické a taktické úrovně hry. 

myslím, že je plně na místě, abychom si tyto skutečnosti připomenuli při výročích 

historie čs. volejbalu. 



2. Benešov v minulosti a současnosti5 

Město Benešov leží necelých čtyřicet kilometrů jihovýchodně od Prahy v kraji 

mezi řekou Sázavou a bájnou horou Blaník. Jeho výhodná poloha na dopravních 

tepnách a atraktivní přírodní i kulturní prostředí jej předurčuje stát se zajímavým 

střediskem turistického ruchu. Město má cca 16 000 obyvatel a leží 360 metrů 

n. m. 

Výklad o nejstarším zdejším osídlení stále ještě do značné míry spočívá více na 

dohadech a kombinacích než na přesných historických datech. V této souvislosti 

jsou uváděny roky 1038 (Vincenc Horáček), 1048 (Antonín N. Vlasák). 

Důležitým dokumentem je záznam o původu Šternberků a posvěcení kostela v 

Benešově z roku 1070. 

Předchůdcem města, ležícího jižně od řeky Sázavy na významné obchodní cestě z 

Prahy do jižních Čech, byl opevněný dvorec na žulovém ostrohu dnes zvaném 

Karlov, který tu zřejmě ve 2. polovině 11. stol. založil a po sobě pojmenoval jistý 

Benedikt (Beneš). Ten byl pak hlavním sídlem pánů z Benešova až do r. 1318, 

kdy získali nedaleký hrad Konopiště a dvorec opustili. Nedlouho poté vznikla 

osada, v r. 1327 poprvé připomínaná jako městečko a v r. 1512 jako město, jejímž 

jádrem bylo prostorné tržiště (dnešní Masarykovo náměstí). V r. 1420 Město 

Benešov vyplenili husité, kteří vypálili zdejší minoritský klášter. V r. 1627 

proběhlo na Benešovsku vzbouření poddaných, protestujících proti násilné 

rekatolizaci. 

Obdobná událost se váže ke kostelu svatého Jakuba a Filipa na Chvojně, kde jsou 

pochováni zastřelení účastníci povstání nevolníků z roku 1775. Naše město bylo 

vtaženo i do třicetileté války, když se zde roku 1648 bojovali Švédové. 

V pohusitské době náležel Benešov mezi nejvýznamnější města v Čechách. Za 

vlády Jiřího z Poděbrad se v prostorách dnes j iž zaniklého minoritského kostela 

5 BENEŠOV-OFICIÁLNÍ STRÁNKY MĚSTA. Historie, [online], [26.7.2009], 
Dostupné z: http://www.benesov-city.cz/historie/ 
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konaly zemské sněmy. Zmíněný panovník zde v r. 1451 jednal o smíření s 

katolickou Evropou s papežským legátem Eneášem Silviem Piccolominim, 

pozdějším papežem Piem II. V r. 1473 vystoupila na zdejším sněmu královna -

vdova Johanka z Rožmitálu, aby se pokusila sjednat pro Čechy dočasný smír. V 

18. stol. za Přehořovských a především za pánů z Vrtby se Benešov stal centrem 

kultury a vzdělanosti, k čemuž přispívala hlavně nově založená piaristická kolej. 

K dalšímu významnému rozvoji Benešova napomáhalo již od 1. poloviny 18. 

století poštovní spojení s Prahou a zejména pak dokončení železniční trati z Prahy 

přes Benešov do Českých Budějovic a lokální trať do Vlašimi. Od konce 19. stol. 

se stal majitelem zdejšího panství následník trůnu Ferdinand d'Esté, který je 

neodmyslitelně spjat se zámkem Konopiště. Za nacistické okupace v r. 1942 byla 

část města násilně vystěhována kvůli zřízení rozsáhlého cvičiště SS. 

Nej starší dochovanou stavbou v Benešově je kostel sv. Mikuláše na Karlově, 

stojící na nejvyšším místě výrazného ostrohu nad Benešovským potokem. Byl 

vybudován ranně goticky ve 2. polovině 13. stol. a ve 3. čtvrtině 14. stol. byl 

doplněn o nový presbytář. Po velkém požáru v r. 1420 byl tento kostel roku 1583 

renesančně přestavěn a další velká přestavba v barokním stylu proběhla na konci 

17. století. 1 přes veškeré přestavby má kostel svatého Mikuláše dochované 

gotické portály, v presbytáři také lomená okna a křížovou žebrovou klenbu. V 

bohatě zdobeném interiéru vyniká hlavní oltář a také kazatelna se sochařskou 

výzdobou z dílny Matyáše Bernarda Brauna a obrazy Ignáce Raaba. U kostela 

stojí zděná zvonice, původně zapojená do ohradní zdi obklopující svatyni. Na 

vrchu Karlově se dále dochovalo torzo Minoritského kostela Nanebevzetí Panny 

Marie z 13. století, který vypálili a pobořili v r. 1420 husité. Jen vysoké torzo 

presbytáře se dvěma hrotitými okny a zbytky kružeb s opěrnými pilíři připomíná 

jeho tehdejší velikost. Také u tohoto kostela stojí zvonice s malými zazděnými 

fragmenty architektonických článků kláštera. Další významná církevní památka 

Benešova je bezesporu bývalá piaristická kolej s barokním kostelem sv. Anny z 

počátku 18. stol., vystavěná podle plánů Giovanniho Battisty Alliprandiho s 

hodnotným barokním vybavením. 



Nová radnice, kde nyní sídlí část Městského úřadu, byla obnovena podle projektu 

arch. Josefa Pleskota a obdržela cenu Grand prix obce architektů za r. 1995. Na 

náměstí a dalších místech v centru města se dochovalo několik barokních (např. 

čp. 225) a secesních domů (čp. 74, 474, 477, 480). Budovu banky na Masarykově 

náměstí z r. 1926 projektoval arch. Otakar Novotný. Ve městě je i několik 

hodnotných soch a pomníků. Pod Karlovem je starý židovský hřbitov s nejstarším 

náhrobkem z r. 1687. Dnes je v Benešově mimo jiné i Památník obětem 

holocaustu. 

Díky příznivé dopravní poloze si do města záhy našel cestu průmysl, který se dále 

rozvíjel i ve 20. stol. K nejvýznamnějším průmyslovým podnikům dnes patří 

firma Baest (kovové konstrukce, ocelové výrobky). Benešovský pivovar (pivo 

Ferdinand), mlékárna Danone, Alima (dříve Boneco - majonézy) a reklamní 

společnost Quo. O kulturní život v Benešově pečuje zejména Městské kulturní 

středisko, Městská knihovna a v secesním domě čp. 74 na Malém náměstí 

Muzeum umění a designu s expozicí grafického designu, fotografie a kolekcí 

české grafiky 20. stol. a současného sochařství. Součástí muzea je historická 

expozice pobočky Muzea Podblanicka, která představuje dějiny města. Dále v 

Benešově najdete řadu odborných středních škol, Gymnázium Benešov v jehož 

secesní aule je Sukova síň, která spolu s Městským divadlem slouží pro kulturní 

účely. V Benešově působí řada amatérských divadelních spolků, hudebních 

skupin, pěveckých sborů, taneční školy atd. 

Od počátku 20. století se v Benešově hojně rozvíjel i sport. V roce 1913 vznikl 

první fotbalový oddíl AFK Benešov, který v roce 1924 vybudoval hřiště u 

Konopiště. Mimo fotbalový klub se zde nacházel klub rybářský, tenisový, 

odbočka Jawaklubu a další. Ve třicátých letech byla vystavěna benešovská 

koupadla, která s malou pauzou fungují dodnes.6 V současné době nabízí 

Benešov fotbalový stadion, otevřený i krytý plavecký bazén, minigolf, několik 

ň PROCHÁZKOVÁ, Eva. Města ČSSR - Benešov. Praha: Pressfoto, vydavatelství ČTK. 1. vydání. 

1988. 



tenisových areálů, kuželkářské dráhy, bowling, fitcentra, venkovní písčité hřiště 

na beach volejbal atd. Nedaleko Benešova se nachází i letiště (Nesvačily u 

Bystřice). 

Město se může pochlubit řadou významných rodáků. Patřili k nim např. topograf 

Jaroslav Schaller (1738-1809), autor šestnáctisvazkového díla Topografie 

království českého, spisovatel František Sokol-Tůma (1855-1925), starosta 

Sokola a za 1. světové války člen mafie Josef Scheiner (1861-1932), antropolog 

prof. MUDr. Jindřich Matiegka (1862-1941), architekt Otakar Novotný (1880-

1959), etnograf prof. Jiří Horák (1884-1970), spisovatel Karel Nový (1890-1980), 

herec František Vnouček (1903-1960), básník Jan Noha (1908-66), projektant 

výškových staveb dr. Ing. Jiří Kozák (1922) a další. Na zdejším gymnáziu 

studovali spisovatelé Vladislav Vančura (Benešov popsal v románu Pekař Jan 

Marhoul) a v současnosti známý Michal Viewegh. V r. 1935 zde zemřel hudební 

skladatel Josef Suk, kterého připomíná pamětní deska na domě v Husově ulici čp. 

739. 

Na masivní hranolové zvonici, která stojí po jižní straně kostela sv. Mikuláše na 

Karlově, je zavěšen cenný gotický zvon od mistra Rudgera. Pochází z r. 1322 a je 

jedním z nejstarších dochovaných zvonů v České republice. V areálu 

benešovského nádraží se dochovala pozoruhodná místnost - novobarokní Císařský 

salonek, který sloužil jako pohodlná a komfortně vybavená čekárna pro cestující 

ze zámku Konopiště, především pro arcivévodu Františka Ferdinanda d'Esté a 

jeho rodinu. 

2.1 Historický vývoj volejbalu v Benešově od počátku do dnes 

Počátky benešovské odbíjené jsou spojeny se studenty gymnázia, kteří v roce 

1926 zúčastnili mistrovství Čech. Organizaci a soutěžní řád však přineslo v roce 

1933 založení STOBu ( sdružení trampských osad Benešovská ), později ALI 

klubu a Junáka. Turnaje, kterých se STOB zúčastňuje byly organizovány 

v Netvořících, Vlašimi, Neveklově, Sedlčanech, Bystřici, Čechticích, Košeticích, 

Dolních Královicích a jinde. V roce 1935 byl ve spolupráci se Sokolem uspořádán 

první turnaj o putovní štít Benešova. 



STOB se také podílel na ustavení Trempské volejbalové ligy benešovského 

okresu, která byla založena v roce 1940 spolu s dalšími dvěma družstvy Benešova 

- ALI klubu a Junáka. Dalšími účastníky soutěže bylo mužstvo Měsíčního údolí, 

Sokola Vašim a KONK. Netvoříce. V témže roce byl STOB pověřen 

pořadatelstvím mistrovstvím Cech, kterému jej opravňovalo vítězství ve zmíněné 

trempské lize. V roce 1942 se mužstvo STOBu probojovalo do ligy, kde setrvalo 

až do roku 1948. Nejúspěšnějším ligovým ročníkem byl rok 1947, ve kterém 

skončilo družstvo STOBu na pátém místě z celkového počtu dvanácti účastníků. 

V roce 1945 bylo družstvo STOBu pozváno na turnaj čtyř družstev do Bratislavy, 

kterého se zúčastnila mužstva Prahy a Trnavy. Překvapením bylo vítězství 

benešovských barev. Na konci září téhož roku byl STOB opět požádán o 

pořadatelství mistrovství Cech. 

Tehdy se Benešovu nedařilo a byl vyřazen již v předkole ve skupině. Přes tuto 

okolnost však benešovská sportovní veřejnost prokázala své kvality a svůj zájem 

a nezklamala pořadatele. Potvrdila to třítisícová návštěva na mistrovství. A to 

zase zásluhou odbíjenkářů Benešova, že se v tisku obšírně o našem městě 

referovalo, že se psalo o vyspělosti našich diváků v novinách celého státu. 

Rok 1946 měl pro odbíjenkáře jen jediný cíl. Zachovat příslušnost v I. lize. To se 

plně podařilo. Obsadili tehdy sedmé místo a patřili mezi štiky ligy. Mnohý přední 

klub odjížděl s porážkou z našeho města. To dovedli ocenit i diváci a návštěvnost 

pod 1000 na zápas byla tehdy pokládána za malou ( porovnejte s dneškem ). 

Paralelně s družstvem mužů vstupovalo v jednotlivých létech do soutěží družstvo 

žen ( zahájili činnost v roce 1940 ) a družstvo dorostenců ( vstoupilo do soutěží 

v roce 1955 ). v roce 1940 se ženy zúčastnily jihočeského mistrovství, kde 

skončily na 2. místě a zajistili si účast na mistrovství Čech. Zde se umístily na 5. 

příčce a staly se účastnicemi 1. ligy. Po válce však družstvo bylo družstvo citelně 

oslabeno odchodem několika svých členek na nové působiště i zanecháním 

závodní činnosti. 



V roce 1946 byly též navázány první zahraniční styky. V dubnu jsme hostili 

prakticky kádr národního mužstva Polska AZS Varšava, nad kterým muži vyhráli 

3 : 2 a ženy podlehly ženám téhož klubu 0 : 2 (o úpornosti tohoto boje svědčí 

výsledky v setech 13 : 15 a 14 : 16). Druhým mezinárodním zápasem bylo utkání 

s národním družstvem Francie, hrajícím v Benešově pod hlavičkou Paříže, nad 

kterým před návštěvou téměř 2500 diváků zvítězili naši v poměru 3 : 2. V roce 

1947 pak zvítězili zcela hladce nad celkem Jugoslávie 3 : 0. Tehdy dosahoval 

výkonnost odbíjenkářů vrcholu. Bylo tedy zákonité, že byli pověřeni vrcholnými 

orgány odbíjené reprezentací naší vlasti v Itálii. Sehráli tam pět zápasů a všechny 

vítězně, ztratili pouze jediný set. Tenkrát se zájezdu zúčastnilo jen sedm hráčů, 

vedoucí a několik klubových přátel. 

Byla to velmi dobrá propagace odbíjené na republiky i našeho města. Že se 

v Benešově hrála velmi dobrá odbíjená, svědčí i to, že na žádost francouzského 

svazu FF V B odjel do Paříže jako trenér národního mužstva Karel Faysette, Míla 

Bernard ve stejném poslání pak do Rumunska, Jirka Zeman byl s naším národním 

družstvem v roce 1947 ve Francii a Alžírsku, Míla Bernard a ,Česťa Dobruský se 

zasloužili o zlaté medaile na Světových akademických hrách v Paříži. Duší všech 

těchto akcí byl tehdy Budy Štole a Píďa Peška (více viz příloha 2). 

Nikdo ovšem netušil, že volejbalově bouřlivý rok 1947 je labutí písní benešovské 

odbíjené. Vyskytly se objektivní příčiny, v družstvu samém byl nedostatek hráčů, 

projevil se dopad existenčních starostí a dále pak nevyrovnaná bilance v dorostu 

znamenaly, že pozice prvotřídnosti se stávaly neudržitelnými a přes průměr a 

prostřednost klesla pozvolna cesta benešovské odbíjené. 

Ještě roky 1949 až 1953 byly celkem úspěšné, pokud se o jejich úspěšnosti dá 

z hlediska předcházejícího hovořit, protože závěr ligy zastihl odbíjenkáře vždy 

v horní polovině tabulky. 

7 JAN DAČ, Jiří. Kronika benešovského volejbalu. 



V ligové soutěži setrvalo družstvo STOBu až do roku 1953. V roce 1954 si 

benešovští volejbalisté vybojovali v krajském přeboru účast v kvalifikačním 

turnaji o postup do celostátní soutěže. Tehdy si oddíl uvědomil, že je nutné začít 

pracovat s mládeží. A tak v roce 1955 již mladší dorostenci si vybojovali účast na 

celostátní soutěži. Práce s dorostem se dařila i nadále. Mladší dorostenci se stali 

přeborníky Pražského kraje. V družstvu dospělých se však začínali hlásit 

generační problémy. Mohlo by se říct, ze zde skončilo jedno období odbíjené a 

začíná další. Řada výborných hráčů zanechává závodní činnost a nastupují mladší, 

jako jsou Jiráček, Jandač, Škvor, Šembera, Rákosník, Jaroslav Hlavnička a další. 

V roce 1956 se mužstvo ocitlo po reorganizaci soutěže v oblastní soutěži. V roce 

1958 přerušilo svou činnost družstvo žen, muži hráli krajský přebor a dorostenci 

se stali znovu přeborníky kraje. V roce 1959 postoupilo družstvo mužů opět do 

celostátní soutěže, ženy pak v krajském přeboru obsadili třetí místo, B družstvo 

vyhrálo okresní přebor, dorostenci se stali přeborníky kraje. Znovu byl 

zaznamenám mezinárodní styk, kdy družstvo mužů porazilo 3 : 1 družstvo FW 

Varšava. 

Rok 1960 znamenal začátek výstavby volejbalového stadionu za sokolovnou do 

dnešní podoby (více viz příloha 1). V tomto roce měl oddíl v soutěžích pět 

družstev. Potěšitelná je neustálá práce s mládeží. Sehráno bylo další mezinárodní 

utkání s Olympií Vídeň s výsledkem 3: 1 pro Benešov. V dalších letech dochází 

v oddíle mužů i žen k výkonnostní stabilizaci. Dorostenci v roce 1962 obsadili 

v krajském přeboru 2. místo a v dorostenecké lize, kam postoupili, obsadili páté 

místo. Od té doby se začíná projevovat generační problém (dorostenci stárnou), 

mnozí zanechávají závodní činnosti, zákonitě pak dochází k poklesu výkonnosti, 

poněvadž není za ně náhrada. Tato situace vrcholí v roce 1965, kdy dorostenci ze 

soutěže vystupují. 

V roce 1962 byla dokončena výstavba volejbalového stadionu. Za zmínku ještě 

stojí vítězství našich odbíjenkářů v roce 1965 nad národním družstvem Kuby 

v poměru 3 : 2. 



Dalším mezníkem v činnosti oddílu může být rok 1967, kdy velká většina hráčů i 

funkcionářů zanechává své činnosti. Ligové vody opustilo družstvo mužů v roce 

1967. Následuje období roku 1968 - 1975, které ve srovnání s dosavadními 

tradicemi odbíjené musíme považovat za méně úspěšné. Družstvo mužů hraje 

v krajském přeboru, družstvo žen dokonce přerušuje svou činnost a ani 

mládežnické celky nepracují uspokojivě. Odešel navždy z řad odbíjenkářů 

dlouholetý hráč a trenér Jaroslav Hlavnička, který v roce 1971 zemřel. 

Odbíjená má však ve městě bohatou tradici a hluboké kořeny a přes řadu obtíží se 

postupně dařilo oddílu dostávat se z nej horšího. Celek žen obnovil svou činnost 

v roce 1973, družstvo dorostenců i dorostenek též začalo pracovat, i když zatím 

bez výraznějších úspěchů. V mládežnických družstvech bylo v roce 1973 

přikročeno k vytvoření žákovské přípravky, do které bylo zařazeno 30 žáků, a z ní 

budou tvořena v roce 1976 dvě družstva mladších žáků, a tak oddíl nastoupil tu 

cestu, která je jedině správná, tj. výchovu vlastních kádrů.8 

V rámci mezinárodních styků byly uspořádány celkem úspěšné zájezdy do 

Maďarska (1970) a do tehdejší NDR (1975). Oddíl ten rok obhájil titul Vzorný 

oddíl 111. stupně. V současných letech pobývá v soutěžích krajských, do roku 

2008 pod názvem TJ Sokol Benešov. Od roku 2009 platí název V K Sokol 

Benešov. 

Největšího úspěchu v krajských soutěžích dosáhlo mužstvo v roce 2009, kdy se 

Benešov umístil na 2. místě v krajském přeboru první třídy a jen o kousek mu 

unikla první příčka spojená s hraním kvalifikace o druhou ligu. Pokud by se to 

povedlo, byl by to největší úspěch od šedesátých let minulého století. 

8 V Y S K O Č I L , Jan a kol. 100 let organizované tělovýchovy v Benešově. Kolín, Národní tiskárny, 

národní podnik. 1969. 40 a 43 s. 



2.2 Osobnosti Benešovského volejbalu9: 

Nejvyšších postů dosáhli z benešovských volejbalistů Karel Faysette (trenér 

národního mužstva Francie) a Míla Bernard (trenér národního mužstva 

Rumunska), Jiří Zeman (člen n. m. ČSR v roce 1947 - reprezentace ve Francii a 

A lž í r sku) - to vše ve čtyřicátých letech. 

Družstvo žen hraje dnes pod názvem TJ Sokol Benešov (do roku 2008) nyní VK 

Sokol Benešov stejně jako družstvo mužů krajský přebor první třídy, kde se 

pohybuje v klidném středu tabulky. 

Dnes družstvo dorostenců ( kadeti - do 17. let, junioři - 17 až 20 let ) jako takové 

neexistuje, chlapci trénují společně s družstvem mužů. Vzhledem k nízkému 

věkovému průměru družstva mužů to nepřináší velké problémy, naopak někteří 

junioři jsou na soupisce mužstva dospělých. Hráči v dorosteneckém věku nehrají 

v současné době žádnou soutěž. 

2.3 Současná družstva v Benešově 

Kromě již výše zmíněných družstev mužů (VK Sokol Benešov) a družstva žen 

(VK Sokol Benešov). Působí v Benešově další družstva, hrající soutěž v různých 

výkonnostních kategoriích. Družstvo VK Benešovská 1. volejbalová se 

specializuje s velkým úspěchem na dívčí dorostenecký volejbal. Dalším 

sportovním sdružením je Kondiční klub Benešov, jej íž zaměřením jsou smíšená, 

dívčí dorostenecká družstva a družstvo mužů, ale v dnešní době spíše rekreačního 

charakteru. 

VK Benešovská 1. volejbalová 

Volejbalový klub B 1. V má v současné době 3 

tréninkové skupiny o členské základně přibližně 90 dětí, 

která se do budoucna bude i nadále rozšiřovat přibíráním 

9 ROLL, J: PECL1NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 1991. 

4-5 s. 



nováčků, pro kleré nám však zatím chybí tréninkové prostory. 

1. tréninková skupina - starší žákyně, kadetky - hl. trenér - Zoulová Pavlína 

2. tréninková skupina - mladší žákyně - hl. trenér - Dýšková Jitka 

3. tréninková skupina -přípravka - h 1. trenér - Kunstová Lenka 

Další trenéři : Vrbovcová Dagmar, Beranová Jana, Oriničová Jitka, Vanžurová 

lva, Bernoldová Dagmar, Šedivá liona (t.č. na mateřské dovolené) 

V současné době se B 1. V usilovnou prací trenérů i jejich pilných a sportovně 

nadaných svěřenkyň dostala mezi nej úspěšnější a nejlépe pracující oddíly ve 

Středočeském kraji. 

Výsledky Benešovské 1. Volejbalové 

Sezóna 2001 - 2 0 0 2 

Mladší žákyně: 

Okresní přebor (celkový počet družstev 4) 

1. místo B I. V „A" 

2. místo B 1. V „B" 

Krajský přebor (celkový počet družstev 10) 

I. místo B 1. V „A" 

4. místo B 1. V ,.B" 

Starší žákyně : 

Okresní přebor (celkový počet družstev 6) 

1. místo B 1. V „A" 

3. místo B 1. V „B" 

Krajský přebor (celkový počet družstev 14) 

1. místo B 1. V 

Kvalifikace Český pohár- l i s topad 2001 Přerov - neúspěšná 

Kvalifikace do ligy žákyň - květen 2002 Sokolov - neúspěšná (6. místo -

postupuje 5 družstev) 



Turnaje 

Září Ol - Benešovská Lentilka - 1. místo a 4. místo 

Květen 02 - Neratovice - 3. místo 

Červen 02 - Praha Meteor - 2. místo 

Kadetky : 

Okresní přebor (celkový počet družstev 4 = ženy + dorost) 

4. místo 

Krajský přebor (celkový počet družstev 12) 

Neprobojovali jsme se do finálové skupiny 

3. místo B 1. V - ve slabší skupině 

Další úspěchy 

2 hráčky reprezentovaly středočeský kraj na memoriálu M. Kalky v lednu 2002 

v Přerově (výběr reprezentace). 

2 hráčky hostovaly v oddílu T.I Kaučuk Kralupy n/V a spolu s nimi hrály ligu 

žákyň. 

Soutěže a cíle novou sezónu 2002 - 2003 

Jako jeden znejvětších úspěchů pro tuto sezónu považuje družstvo nominaci 4 

hráček do základní sestavy na memoriál M. Kafky, který proběhl v Jablonci nad 

Nisou, kde tyto dívky reprezentovaly Středočeský kraj. 2 hráčky byly dokonce 

navrženy do širšího reprezentačního výběru ČR ročníku 88 !!! 

4 hráčky hostují v oddílu TJ Kaučuk Kralupy n/V a spolu s nimi hrají ligu žákyň 

a 1. Ligu kadetek. 

Konečné výsledky sezóny 2002 / 2003 

Krajský přebor středočeského kraje 

Mladší žákyně r. 89 u mladší 

I. místo (družstvo „A") = přeborník kraje 

30 



5. místo (družstvo „B") 

12. místo (družstvo „C") 

Starší žákyně r. H 7 a mladší 

1. místo = přeborník kraje 

Postup na kvalifikaci ligy žákyň r. 88 - nepostoupeno (2. Nepostupové místo) -

po změně systému a rozšíření soutěže o 2 družstva postoupeno = liga žákyň 

2003/04 !! 

Kadetky r. <Y5 a mladší 

1. místo = přeborník kraje 

Kvalifikace ligy kadetek r. 86 - nepostoupeno, ale odmítnuto postupujícím 

družstvem = liga kadetek 2003 /04 !! 

Český pohár (Nejvyšší nemistrovská soutěž v ČR) 

Kadetky - nekvalifikováno 

Starší žákyně - kvalifikováno do 1. osmičky, celkové pořadí = 6.místo v ČR 

Soutěže na sezónu 2003 / 2004 

Krajský přebor 

Mladší žákyně - 2 družstva - „A" - 4. místo 
„B" - 8. místo 

Starší žákyně - I družstva „B" - 5.místo (družstvo „A" se účastnilo ligy žákyň) 

Juniorky - 1 družstvo -5 . místo 

Okresní přebor 

Zeny + dorostenky - 1 družstvo 

Republikové soutěže 



i. liga kadctek - 2. Nej vyšší soutěž v ČR po extralize kadetek - 7. místo 

Liga žákyň - nejvyšší soutěž v ČR - 6. místo 

Krajské centrum mládeže 

Slouží k výběru talentovaných hráček, k jejich zdokonalování a k přípravě na 

Memoriál M. Kafky, kde dívky reprezentují. Do krajského centra mládeže bylo 

vybráno 8 děvčat oddílu ročníku 88 a mladší, z toho 4 dívky se zúčastní 

Olympiády sOrbitem od 14. -19.6.2003 v Litomyšli, kde budou soutěžit mezi 

jednotlivými kraji a budou tvořit základ středočeského týmu dívek. 

Soutěže na sezónu 2004 / 2005 

KP juniorek - I. místo = Přeborník Středočeského kraje + právo účasti na 

kvalifikaci I. ligy juniorek, kvalifikace úspěšná, postup do 1. ligy juniorek pro 

sezonu 2005/06. 

1. liga kadetek - 2. místo 

KP žákyň - starší žákyně „A" - 1. místo = přeborník kraje, postup do 1.části 

Přeboru ČR žákyň 

Starší žákyně „13" - 4. místo 

Mladší žákyně - odhlášeno 

I. část Přeboru republiky žákyň - pořadatelství Benešov hala ZŠ Jiráskova -

účastníci B.I.V., Děčín, Loko Plzeň, Trutnov, Jablonec, Habartov, Tábor, 

Řepy - postup na Přebor ČR z 1. místa 

Přebor republiky žákyň 2005 - pořádané v Jablonci nad N i s o u - 3 . místo v ČR !!! 

(za Frýdkem a Děčínem) - zatím největší úspěch B. 1 .V. 

Dívky se pravidelně zařazují do KCM Středočeského kraje a zúčastňují 

žákovských turnajů výběrů krajů, na kterém se vybírají děvčata do reprezentace. 



Z tohoto úspěšného ročníku byly vybrány 2 dívky Tereza Vanžurová a Kristýn, 

Zoulová a nyní jsou zařazeny do mládežnické reprezentace. 

Soutěže na sezónu 2005 / 2006 

1. liga juniorek 

I. liga kadetek 

KP - starší žákyně „A" - 1. místo - Přeborník Středočes. kraje - postup do 

1 .části Přeboru ČR 

KP - starší žákyně „B" 

K P - m l a d š í žákyně 

Přípravka - turnaje v minivolejbale 

1 .část přeboru žákyň konaná v Brně - postup do finálové části, tuto finálovou část 

pořádáme u nás v Benešově - 10. místo. 

Měli před sebou poměrně nabitou a obtížnou sezónu plnou těžkých cílů, které 

však nejsou nesplnitelné. Můžeme říci, že po podzimní části krajského přeboru 

byly splněny všechny předem dané úkoly a probojovali se celkem hladce do 

finálových skupin ve všech obsazených kategoriích. 

Svůj díl na společné úspěšné práci mají samozřejmě i obětaví a tolerantní rodiče, 

kteří dívky v jejich aktivitě podporují a pomáhají jim především s dopravou na 

jednotlivé zápasy . 

Soutěže na sezónu 2006 / 2007 

KP - starší žákyně - 7. místo 

I. l i g a K K Y - 3 . m í s t o 

I. liga J K Y - 5 . místo 

Soutěže na sezónu 2007 / 2008 



KP - starší žákyně - 2. místo (postup do 1. části přeboru republiky, 

nekvalifikováno do finálové části). 

I. liga K K Y - 7 . m í s t o 

I . liga JKY - 8. místo 

Soutěže na sezónu 2008 / 2009 

Prozatímní výsledky : 

KP mladší žákyně - 4. místo 

K P - s t a r š í žákyně - 4. místo 

1. liga KKY - 2.místo - skupiny L 

I. liga JKY - 3. místo - skupiny L 

V dubnu se v období od 17. do 19. 2009 konalo v hale ZŠ Jiráskova 1. kolo 

Mistrovství republiky žákyň. Díky pořádání měla děvčata právo na účast. Jejich 

cílem byl postup do finálové kola, které se konalo v květnu 2009 v Ostravě. 

Hráčky bohužel nakonec skončily na prvním nepostupovém místě. 

2.4 Kondiční klub Benešov 

Klub byl založen 22. 2. 2001 a vznikl z Z R T V (Základní a regenerační tělesná 

výchova). Z počátku fungoval jen jako rekreační spolek (turnaje neregistrovaných 

hráčů př. Ferdinand cup Benešov, Volejbalový turnaj Kamberk...). Dnes se 
nachází pod záštitou ASPV (Asociace sportu pro všechny). 

T ý m s m í š e n ý c h družstev vstoupil do s e z ó n y 2 0 0 2 / 2 0 0 3 d o dnešní doby . Hrající 

Okresní pohár a turnaje mimo sezónu. Umísťuje se mezi 3. a 4. místem. Trénují 

jednou týdně. Družstvo mělo k 31.12.2008 15 členů. 

V sezóně 2003/ 2004 vstoupili do Okresního přeboru kadetky v Kondičního 

klubu, ale družstvo se rozpadlo a soutěž opustilo v sezóně 2007/ 2008. Trénují 

jednou týdně. K 31. 12. 2008 je registrováno 11 hráček. 



Družstvo mužů vzniklo v roce 2003, od téhož roku hráli i Okresní přebor. 

V sezóně 2005/ 2006 dokonce byla zastoupena hned ve dvou družstvech. Poslední 

sezónou mužského závodního volejbalu byl ročník 2007/ 2008. Od té doby 

všechna družstva, kromě smíšeného družstva, žádnou soutěž nehrají. 

Kondiční klub slouží také jako přípravka malých volejbalistek pro tým 

Benešovská 1. volejbalová. V přípravce je 46 dětí, o které se stará hned čtveřice 

trenérek. Trénují třikrát týdně. 



3. Jaroslav Hlavnička10 

Narozen dne 6. 6. 1927. 

Vzpomínky na kamaráda mohou být nejrůznčjšího 

druhu. Pravděpodobně nejzákladnější rozdělení 

bude, vzpomínáme - li na přátele, kteří odcestovali, 

přestěhovali se či změnili působiště a nebo na ty, 

kteří již nejsou mezi námi. Mezi ty druhé patří 

Jaroslav Hlavnička. Ve spojením s jeho jménem se 

nemohu nikdy ubránit myšlenkám o podstatách a 

zásadách kamarádství. Patří do generace, která 

prožívala dětství a mládí za 2. světové války a v prvních poválečných letech se 

jako každý pamětník nemohou zastavit dojmu, že tehdy byl kamarádství založeno 

na hlubších a upřímnějších vztazích. Plnou měrou to platilo i o vztazích mých a 

našich dalších přátel k Jaroslavu Hlavničkovi. Jednalo se zejména o přátelství 

související snáším společným zájmem - se sportovní činností. Jmenovitě o 

volejbalové družstvo, ve kterém byl Jarda nejen výborným hráčem, ale i trenérem 

a v jedné době i pokladníkem a funkcionářem. 

On byl duší družstva, on dokázal ostatní přimět k práci, aktivitě, nejčastěji 

vlastním příkladem. Byl osobností po všech stránkách. Přispíval neustále 

k utužování hráčských i osobních vztahů mezi námi. Dobře a rád hrál na kytaru a 

zpíval především trempské písničky. Miloval svojí chatu v Údolí návratu a život 

na osadě. S přibývajícími léty snad ještě více než volejbal. Z literatury obdivoval 

drsné, spravedlivé a nakonec vítězné hrdiny z Londonových a Travenových 

povídek a románů. 

Pod jeho vedením se nám podařilo vytvořit partu, kterou naši vrstevníci ve 

městech obdivovali, a tak trochu nám i záviděli. Nejsem si jist, zda by vůbec 

Jaroslav souhlasil s tím, že o něm píšu. Byl totiž přímým, charakterním chlapem 

10 ROLL J: PEC LINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Illavničky. Benešov. 1991. 3 s. 



který dával přednost těm, za které hovořily výsledky a činy a nenadělal mnoho 

řečí. 

Závěrem pak nemohu nevzpomenout, jakým Jarda býval bojovníkem. Na hřišti i 

v životě. Jednu prohru však odvrátit nedokázal. Došlo k ní 11.9. 1970, kdy 

podlehl v zápase o svůj život se soupeřem, který jednou čeká na každého z nás. . . 

3.1 Memoriál Jaroslava Hlavničky 

Memoriál Jaroslava Hlavničky nebyl první turnaj, který se v Benešově pořádal. 

Počtem ročníků však patří k turnajům v našem okrese s nejdelší tradicí. 

Předchůdcem memoriálu Jaroslava Hlavničky byl benešovský turnaj ve volejbalu, 

který se pořádal poprvé v roce 1935 o putovní štít Benešova. V poválečných 

letech byla turnajové činnost obnovena v 60. a 70. letech. Těchto turnajů se 

účastnila družstva převážní druhé třídy. Výjimečně se některého ročníku 

zúčastnilo družstvo hrající i vyšší soutěž. Myšlenka pořádat turnaj pro družstva 

z ligových soutěží vznikla v roce 1971 a jejím cílem bylo přiblížit benešovským 

divákům volejbal na špičkové republikové úrovni. Přesto, že termínová listina 

byla j iž v 70. letech maximálně obsažena, podařilo se našemu oddílu - jmenovitě 

Jiřímu Peclinovskému - prosadit uspořádání našeho turnaje na druhou nebo třetí 

srpnovou neděli. V těchto termínech bylo pořádáno prakticky všech 20 ročníků. 

Bez nadsázky můžeme považovat Hlavničkův memoriál za turnaj , který se svým 

významem přiřadil k volejbalovým podnikům Dřevnice, Staré Role, Čelákovic, 

Vyšných Hágů a pod. 

O mezinárodní účast se v uplynulých ročnících postarala družstva z Itálie, Belgie, 

Rakouska, Turecka, Finska, Afganistánu a Polska. Nejúspěšnějším zahraničním 

celkem byl turecký Feyrbache Istambu, který se probojoval až do finále 

19. ročníku, ve kterém se umístil na 3. místě v semifinálové skupině A . " 

" ROLI, J: PECLINOVSK.Ý J: JANDAČ J: Memoriály .Jaroslava Hlavničky. Benešov. 1991. 3 s. 



Obrázek 1: Nástup mužstev a zahájení turnaje 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKV J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 
1991 

1. ročník 

1. ročník Memoriálu Jaroslava Hlavničky se konal 20. srpna 1972. Vítězem byl 

tým Škoda České Budějovice (účastník extraligové soutěže, kde se umístil na 

7. místě). 

Obrázek 2: Vítězné družstvo Škody České Budějovice 

Zdroj: ROLL J: PECL1NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 



2. ročník 

2. ročník sc konal 19. srpna 1973 a jeho vítězem se stal tým Rudá Hvězda Praha 

(účastník extraligové soutěže, kde se v ročníku 1972/ 73 umístil na 2. místě za 

Duklou Liberec). 

Zúčastěná družstva: 

Škoda Č. Budějovice, Chemička Ústí nad Labem, RH Praha, MFF Praha, Dukla 

Kolín, Jiskra Písek, Lok. Nymburk, SI. VŠZ Č. Budějovice, Kovo Praha, Dukla 

Planá, SI. VŠZ Praha, Loko. Rakovník, Jiskra Kolín, Sp. Modřany, SONP 

Kladno, ČSAD Benešov, RH Praha B, Bižuterie Jablonec 

Hrací systém: 

Družstvy byla rozdělena do 4 základních skupin. Přímí postup do finále si 

vybojovaly celky: RH Praha A, MFF Praha, Bižuterie Jablonec a Škoda České 

Budějovice. Finále se hrálo na dva vítězné sety. V konečném pořadí skončilo na 

druhém místě družstvo MFF Praha, na třetím místě Škoda České Budějovice a na 

čtvrtém místě Bižuterie Jablonec 

Doplňující údaje: 

Vzhledem k početné účasti byla jedna základní skupina sehrána na satelitním 

kurtu, postaveném na tenisovém stadionu. 

3. ročník 

3. ročník se konal 18. srpna 1974 a zvítězil tým Bižuterie Jablonec. 

Zúčastněná družstva: 

Turnaje se zúčastnilo 14 družstev. Z ligových celků to byla MFF Praha, Potrubí 

Praha, S. Jablonec, VŠZ České Budějovice, RH Praha B, VŠZ Žilina. Dále to byla 

družstva krajských přeborů I. a 2: třídy včetně domácího Benešova. 

I Irací systém: 

Ve čtyř základních skupinách se bojovalo o účast v semifinále A, B, C. Do finále 

se probojovala družstva MFF Praha, Potrubí Praha a Bižuterie Jablonec. V 



konečném pořadí skončilo na druhém místě Potrubí Praha a třetí příčku obsadil 

celek MFF Praha. 

Doplňující údaje: 

Turnaji přihlíželo cca 700 diváků. Jedna základní skupina se odehrála v Týnci nad 

Sázavou. 

Obrázek 3: Vítězní družstvo Bižuterie Jablonec 

Zdroj: ROLL J: PECL.NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

4.ročník 

4. ročník se konal 16. srpna 1975 a vítězem se stala opět Rudá Hvězda Praha, 

která se v nejvyšší ligové soutěži v ročníku 1974/ 75 umístila na třetím místě. 

Zúčastněná družstva: 

RH Praha, MFF Praha, Bižuterie Jablonec, Škoda České Budějovice A a B, Jitex 

Písek, Dukla Planá, Technika Praha, S. Hamr, Slavoj Vyšehrad, TJ Kolín, TJ 

Praga, TJ ČSAD Benešov 



Hrací systém: 

Ze třech základních skupin postoupila družstva z prvních míst do velkého finále, 

ze druhých míst do malého finále. Za vítěznou Rudou Hvězdou Praha se umístily 

celky Škoda České Budějovice A, Bižuterie Jablonec. MFF Praha, Škoda České 

Budějovice B, a Slavoj Vyšehrad. 

Doplňující údaje: 

Počet diváků cca 400. K nejkrásnějším a nej napínavějším utkáním patřil finálový 

duel RH Praha s nováčkem extraligové soutěže, které skončilo 2 : 1 pro celkového 

vítěze turnaje. Mezi diváky se objevil bývalý reprezentant ČSR Karel Purnoh. 

Obrázek 4: Vítězné družstvo čtvrtého ročníku RH Praha 

Zdroj: ROLL J: PECL1NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava lllavničky. Benešov. 

1991 

5. ročník 

5. ročník se konal 15. srpna 1976 a vítězí již podruhé za sebou Rudá Hvězda 

Praha (účastník nej vyšší volejbalové soutěže, ve které se v ročníku 1976 umístil 

na druhém místě za Duklou Liberec). 



Zúčastněná družstva: 

Turnaje se zúčastnilo celkem 16 družstev včetně loňských finalistů, RH Praha, 

Škoda České Budějovice, Bižuterie Jablonec. 

Hrací systém: 

Ze čtyř základních skupin se přes semifinále probojovala do finálové skupiny 

družstva RH Praha, Škoda Č. Budějovice, Bižuterie Jablonec a VŠ Praha. 

Doplňující údaje: 

Vcelku RH PRaha, který v turnaji zvítězil j iž po třetí, hrál účastník olympiády 

v Montrealu Jaroslav Penc. 

Obrázek 5: Družstva na prvních čtyřech místech. Zleva doprava: Rll Praha, Škoda Č. 

Budějovice, VŠ Praha a Bižuterie Jablonec. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 



6. ročník 

6. ročník se konal 13. srpna 1977 a znovu vítězí, celkem již po čtvrté Rudá 

Hvězda Praha (v prvoligové soutěži ročníku 1976/ 77 obsadila 6. místo). 

Další podklady pro doplnění údajů se bohužel nedochovaly. 

Obrázek 6: Kapitán Havlík převzal skříňku s vítězným pohárem. Přihlížející Němec (s 

bundou přes ramena). Další hráči v pravé části patří k družstvu Škody České Budějovice. 

Zdroj: ROLL J: PECL1NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

7. ročník 

7. ročník se konal 12. srpna 1978 a zvítězil tým Aero Odolcna Voda (úřadující 

mistr Československa z ročníku 1976/ 77, třetí místo v ročníku 1977/ 78). 

Pro dokumentaci tohoto ročníku se zachovalo minimum podkladů, proto 

představuji pouze účastníky finálové skupiny, kam se probojovala družstva Aera 

Odolena Voda, Vítkovic, VŠ Praha a Dukly Kolín. V tomto pořadí si finalisté 

zajistili konečné pořadí v turnaji. 



Obrázek 7: Účastníci finále přeci vyhlášením výsledků turnaje a přebírání cen. Zleva 

doprava: VŠ Praha (Jaroslav Šmíd) Vítkovice , vítězné Aero Odolena Voda (Zika) a Dukla 

Kolín (Jiří Vojík). 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

8. ročník 

8. ročník se konal 11. srpna 1979 a vítězí tým Škoda České Budějovice A 

(v nejvyšší soutěži v ročníku 1978/ 79 obsadila 8. místo). 

Zúčastněná družstva: 

Škoda České Budějovice, MFF Praha, Avia Čakovice, Potrubí Praha, Tatran 

Poštorná, RH Praha A, Chemička Ústí nad Labem, RH Praha B, Kovo Praha, 

Jiskra Kolín, Škoda České Budějovice B, Dukla Liberec, Baník Příbram, San 

Scverino (Itálie), Liége (Bclgi ), ČSAD Benešov. Celkem 16 družstev. 

Hrací systém: 

Ze čtyř základních skupin postupovala první družstva přímo do finále. Vítězové 

z úvodních dvou střetnutí se utkali o první a druhé místo, poražení o třetí a čtvrté 

místo. V konečném pořadí se na druhé místo probojovalo družstvo RH Praha A, 

na třetím místě Chemička Ústí nad Labem a na čtvrtém místě Tatran Poštorná. 

Doplňující údaje: 

V letošním ročníku se představili i zahraniční družstva - italské San Severino a 

belgické Liége. která nepostoupila ze základní skupiny. 



Obrázek 8: Kapitán vítězného družstva Škoda České Budějovice při přebírání ceny. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

9. ročník 

9. ročník se konal 16. srpna 1980 s vítězným týmem Dukla Liberec A (úřadující 

mistr Československa v ročníku 1979/ 80). 

Zúčastněná družstva: 

VŠ Praha, Aero Odolena Voda, Dukla Liberec A, Škoda Č. Budějovice, 

Chemička Ústí nrd Labem, Dukla Kolín, Dukla Liberec B, Lokomotiv Nymburk, 

RH Praha A, Bi žuterie Jablonec, RH Praha B, Avia Čakovice, Sp. Čelákovice, 

Potrubí Praha, Sokol Vídeň, R. Kortrijk (Belgie), TJ ČSAD Benešov. Celkem 17 

družstev. 

Hrací systém: 

Osmifinále a semifinále se hrála vylučovacím / působeni. O první a druhé místo se 

utkala družstva Škoda Č. Budějovice s Duklou Liberec A (1 : 1, 15 - 13, 8 - 15), 

o třetí a čtvrté místo celky Lok. Nymburk a Chemička Ústí nad Labem ( 1 : 1 ) 



Doplňující údaje: 

Zahraniční družstva zastupoval rakouský sokol Vídeň a belgický R. Kortrijk. 

Úspěšnějším byl celek Vídně, který se umístil na čtvrtém místě v základní 

skupině před posledním Kortrijkem. Domácí družstvo Benešova skončilo 

v pětičlcnné základní skupině na třetím místě se dvěma vítěztvími s oběma 

zahraničními mužstvy shodně 2 : 0. 

Obrázek 9: Vítězné družstvo Dukly Liberec před finálovým duelem. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

10. ročník 

10. ročník se konal 15. srpna 1981 a opět vítězí Dukla Liberec A (v nej vyšší 

volejbalové soutěži ročníku 1980/ 81 skončila na pátém místě). 

Zúčastněná družstva: 

Dukla Liberec A, RH Praha A, Skoda České Budějovice, VŠ Praha A, Chemička 

Ústí nad Labem, Lokomotiv Nymburk, RIl Praha B, Bižuterie Jablonec, VŠ Praha 

B, TJ Sigma Praha, Dukla Kolín, Dukla Liberec B, TJ ČSAD Benešov. Celkem 

14 družstev. 

Hrací systém: 

Ze tří základních skupin postoupila družstva z prvních míst do finále A (RH Praha 

A, Dukla Liberec A, a VŠ Praha A), celky z druhých pořadí do finále B (Dukla 

Kolín, Škoda Č. Budějovice a Lok. Nymburk). V konečném pořadí za vítěznou 
46 



Duklou Liberec A se umístila RM Praha A jako druhé družstvo a VŠ Praha na 

místě třetím. 

Doplňující údaje: 

Dukle Liberec se podařilo obhájit prvenství z předcházejícího ročníku. Oproti 

minulým ročníkům klesl počet zúčastněných družstev pod 15. Povážlivě ubylo i 

diváků, jak si posteskl v závěrečném hodnocení turnaje Jiří Peclinovský. 

Obrázek 10: Vítězné družstvo Dukly Liberec s putovním pohárem, který drží rozhodčí Jak 

Valtr z Benešova. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

11. ročník 

1 ] : ročník se konal 1 2 2 . srpna 1982 a do třetice vítězí Dukla Liberec A 

(v bojích o titul mistra ligy 1981/ 82 skončilo družstvo na 2. místě). 

Zúčastněná družstva: 

RH Praha, Škoda Č. Budějovice, VŠ Praha, Dukla Liberec A, Chemička Ústí nad 

Labem, VŠ Praha B, Dukla Kolín, Dukla Liberec B, Lokomotiv Nymburk, 

Afganistán, Aero Odolena Voda, TJ ČSAD Benešov. Celkem 12 družstev. 



I Irací systém: 

První dvě družstva z každé základní skupiny postoupila do dvou semifinálových 

skupin, ze kterých vzešel finálový čtyřlístek Dukla Liberec A, VŠ Praha A, RH 

Praha a Dukla Liberec B. V konečném pořadí získalo druhé místo družstvo VŠ 

Praha A, třetí místo RH Praha a čtvrté místo Liberec B. 

Doplňující údaje: 

Po RH Praha se podařilo Dukle Liberec zvítězit ve třech ročnících za sebou. Ze 

zahraničních celků se zúčastnilo družstvo Afganistánu, které zůstalo v poli 

poražených. Poprvé v historii memoriálu byla součástí turnaje kvalifikace 

rozhodčích pro 1. ligu a turnaj byl rozložen do dvou hracích dnů. 

Obrázek 11: Vítězné družstvo Dukly Liberec po hattricku. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

12. ročník 

12: ročník se konal 20., 21. srpna 1983 a vítězným týmem se stal tým VŠ Praha 

(v ročníku 1982/ 83 nejvyšší soutěže se družstvo umístilo na druhém místě). 



Zúčastněná družstva: 

VŠ Praha, TJ Vítkovice, RH Praha A, Chemička Ústí nad Labem, Dukla Liberec, 

Dukla Trenčín A, Bižuterie Jablonec, Dukla Kolín, RH Praha B, Baník Příbram, 

Dukla Trenčín B, TJ ČSAD Benešov. Celkem 12 družstev. 

Hrací systém: 

Zc třech základních skupin a dvou semifinálových postoupili do závěrečného 

finále celky RH Praha A, TJ Vítkovice, VŠ Praha a Dukla Trenčín A. 

Doplňující údaje: 

Příjemným překvapením byla finálová účast extraligového Trenčína, který se 

umístil na druhém místě, TJ Vítkovice se umístily na třetím místě a na čtvrtém 

stupínku skončila RH Praha. Také 12. ročník se hrál ve dvou hracích dnech. 

Obrázek 12: Družstvo VS Praha po prvním vítězství v memoriálu J. Hlavničky. 

Zdroj: ROLL J: PECL1NOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

13. ročník 

13. ročník se konal 18., 19. srpna 1984 a vítězí VŠ Praha (účastník nejvyšší 

soutěže v ročníku 1983/ 84, kde družstvo skončilo na čtvrtém místě). 



Zúčastněná družstva: 

Škoda České Budějovice A, Aero Odolena Voda, RH Praha, Lok. Nymburk, VŠ 

Praha A, TJ Vítkovice, VŠ Praha B, Dukla Kolín, K. Turku, Škoda České 

Budějovice B, Aero Odolena Voda B, TJ ČSAD Benešov. Celkem 13 družstev. 

Hrací systém: 

Tři základní skupiny, dvě semifinále. Z finálové skupiny Dukla Kolín, Aero 

Odolena Voda, TJ Vítkovice a VŠ Praha obhájil loňské prvenství. Druhé skončili 

Vítkovice, třetí Aero Odolena Voda a čtvrtá Dukla kolín. 

Doplňující údaje: 

Ze zahraničí startovali volejbalisté z finského Turku. Všechna finálová utkání se 

hrála na tři sety. Turnaj byl opět dvoudenní. Divácký zájem poklesl k hranici cca 

200 diváků. 

Obrázek 13: Za vítěze převzal putovní pohár J. Šmíd. 

Zdroj: ROLL .1: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

14. ročník 

14. ročník se konal 24. srpna 1985 a vítězem se stal tým Chemička Ústí nad 

Labem (účastník 1. národní ligy). 

/ 



Zúčastněná družstva: 

VŠ Praha A, Škoda České Budějovice A, Chemička Ostí nad Labem, TJ 

Vítkovice, RH Praha, Aero Odolena Voda, Škoda České Budějovice B, Dukla 

Kolín, VŠ Praha B, Aero Odolena Voda B, Chemička Ústí nad Labem B, 

Bižuterie Jablonec, TJ ČSAD Benešov. Celkem 13 družstev. 

Hrací systém: 

Tři základní skupiny, semifinále A, B, ze kterých se vítězové utkali o první a 

druhé místo, v pořadí druhá družstva o třetí a čtvrté místo. Ve finále zvítězila 

Chemička Ústí nad Labem na Aerem Odolena Voda 2 : 0, na třetím místě 

skončily VŠ Praha vítězstvím nad Vítkovicemi 2 : 0. 

Doplňující údaje: 

Organizace turnaje se opět vrátila k jednomu hracímu dni. 

Obrázek 14: Pohled na část diváků, mezi které se při turnaji přidávají i hráči 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČJ: Memoriály Jaroslava lllavničky. Benešov. 

1991 

15. ročník 

15. ročník sc konal 23. srpna 1986 a na prvním místě se umístil tým MFF Praha 

(účastník I. národní ligy). 



Zúčastněná družstva: 

RH Praha A, Skoda České Budějovice A, Liberec, Chemička Ústí nad Labem A, 

RH Praha B, Aero Odolena Voda, VŠ Praha, Škoda České Budějovice B, Příbram 

a TJ ČSAD Benešov. Celkem 13 družstev. 

Hrací systém: 

Tento ročník byl poznamenán natolik nepřízní počasí, že musel být cca v 11, 00 

hod. přerušen a ve 12, 30 hod.bylo rozhodnuto o jeho ukončení pro déšť a 

nezpůsobilost hracích ploch. Nedokončené zápasy ve skupinách, semifinále a 

finále byly „ dostříhány " kapitány družstev. 

Obrázek 15: Pohled na předčasně opuštěné kurty. 

Zdroj: ROLL J: PECLINOVSKÝ J: .IANDAČ.J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 

16. ročník 

16. ročník se konal 22. srpna 1987 a vítězem se stal tým Chemička Ústí nad 

Labem (účastník 1. národní ligy v ročnících 1983/ 84 - 1986/ 87). 

Zúčastněná družstva: 

Chemička Ústí nad Labem, Škoda České Budějovice A, RH Praha A, Aero 

Odolena Voda A, VŠ Praha A, Aero Odolena Voda B, Baník Příbram, Tatran 



Smíchov, Avia Čakovice, RH Praha B, Chemička Ústi nad Labem B, Škoda 

České Budějovice B, VŠ Praha B, Chrobry Glagow a TJ ČSAD Benešov. Celkem 

15 družstev. 

Hrací systém: 

Ze čtyř základních skupin, přes dva semifinálové duely vítězů skupin se ve finále 

o první a druhé místo utkala družstva Chemičky Ústí nad Labem s celkem Škoda 

České Budějovice (2 : 1). O třetí a čtvrtou příčku se utkala družstva RH Praha a 

Aera Odolena Voda (0 : 2). 

Doplňující údaje: 

Zahraniční účast reprezentovalo družstvo z PLR - Chrobry Glogow, které 

skončilo v základní skupině na čtvrtém místě za domácím týmem Benešova. 

Utkání o první a druhé místo rozhodovali rozhodčí Hrsek - Valtr. 

17. ročník 

17. ročník se konal 20. srpna 1988 a na prvním mstě se umístil tým Aero Odolena 

Voda (úřadující mistr Československa v ročníku 1987/ 88). 

Zúčastněná družstva: 

Aero Odolena Voda, Škoda České Budějovice, Chemička Ústí nad Labem A, RH 

Praha A, VŠ Praha, Avia Čakovice, Tatra Smíchov, Lokomotiv Nymburk a 

Chemička Ústí nad Labem B. Celkem 9 družstev. 

Hrací systém: 

Dvě základní skupiny. O první a druhé místo v turnaji se utkali vítězové skupin 

Aero Odolena Voda a Chemička Ústí nad Labem A ( 2 : 0 ). O třetí a čtvrté místo 

se utkaly VŠ Praha a. Chemička Ústí nad Labem B ( 2 : 0 \ 

Doplňující údaje: 

Také tento 17. ;očník, podobně jako 15., pronásledovaly vrtochy počasí. 

Tentokrát byli pořadatelé pojištěni halou v ZŠ Dukelská ul„ kde jsou k dispozici 2 

kurty. Proto byl hrací systém zkrácen a celý turnaj se poprvé odehrál 



v hale.Domácí družstvo z organizačních a výkonnostních důvodů poprvé 

v historii memoriálu J. Hlavničky nestartovalo. 

18. ročník 

18 ročník se konal 19. srpna 1989 a zvítězil tým Chemička Ústí nad Labem 

(účastník nejvyšší ligové soutěže, ve které se v ročníku 1988/ 89 umístil na 8. 

místě). 

Zúčastněná družstva: 

Aero Odolena Voda, VŠ Praha A, Škoda České Budějovice, Chemička Ústí nad 

Labem A, Tatran Smíchov, Lokomotiv Nymburk, VŠ Praha B a Poldi Kladno. 

Hrací systém: 

Ze dvou základních skupin postoupila do finálové skupiny družstva na prvních 

dvou místech. Ve finále se postupně utkala družstva VŠ Praha A, Škoda České 

Budějovice A, Chemička Ústí nad Labem A, a Aero Odolena Voda. V konečném 

pořadí se na druhém místě umístila Škoda České Budějovice, na třetím místě VŠ 

Praha A a Aero Odolena Voda skončilo na čtvrtém místě. 

Doplňující údaje: 

Sérii dlouhodobé účasti přerušil vítěz ligy v ročníku 1988/ 89 celek RH Praha. 

Divácký zájem klesl pod hranici 200 diváků. Domácí družstvo nestartovalo. 

19. ročník 

19. ročník se konal 18. srpna 1990 a vyhrál ho tým Výběr Prahy. 

Zúčastněná družstva: 

Turnaje se zúčastnilo celkem 12 družstev. Výběr Prahy, Aero Odolena Voda A, 

VŠ Praha A, Škoda České Budějovice A, Feyrbache lstambul B, Škoda České 

Budějovice B, Avia Čakovice. Tatran Smíchov, Kovo Praha, Čelákovice. 

Hrací systém: 

Tři základní skupiny, semifinále A a B, ze kterého se vítězové Výběr Prahy a 

Škoda České Budějovice utkali o první a druhé místo. Zvítězilo družstvo Výběru 
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Prahy 2 :0 . 

Doplňující údaje: 

Vítězem turnaje se poprvé stalo neklubové družstvo, v jehož kádru hráli Vojtík 

Jan a Jiří, I ladrava (reprezentační výběr), Demar, Valach a Kratina. 

20. ročník 

20. ročník se konanal 24. srpna 1991 a vítězem se stal tým Olymp Praha (vítěz 

nejvyšší soutěže). 

Zúčastněná družstva: 

Olymp Praha, Dukla Liberec, TJ Vítkovice, VŠ Praha, Škoda České Budějovice, 

Aero Odolena Voda, Chemička Ústí nad Labem, Lokomotiva Nymburk, Dukla 

Liberec B, TJ Škoda Plzeň, VT.I Žatec, TJ Slavia PeF Plzeň, TJ Laktos Kyje. 

Celkem 14 družstev. 

Doplňující údaje: 

Program byl doplněn o promítání archivních volejbalových snímků 

z mezinárodních a národních utkání, hraných v Benešově z videozáznamů, 

kopírovaných z filmových záběrů p. Baera. V závěru turnaje byla předvedena 

módní přehlídka z butiku "Marylin". Další novinou je vyhlášení nejlepších hráčů 

s peněžitou odměnou 1.000,- Kčs.12 

12 ROLL J: PECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 1991. 

7-15 s. 



Obrázek 16: Kurt číslo 1 očekává účastníky 20. ročníku 

Zdroj: ROLL J: ľECLINOVSKÝ J: JANDAČ J: Memoriály Jaroslava Hlavničky. Benešov. 

1991 



Shrnutí a závěry 

Volejbal je sporí s dlouhou tradicí a s postupným vývojem jak hry tak i pravidel. 

Můžeme se zde setkat v průběhu let i s radikálními obměnami. U nás je 

v současnosti volejbal řazen jako čtvrtý nejoblíbenější sport. 

Tehdejší Československo mělo svou zásluhu na založení FIVB (Fédération 

Internacionále de Volleyball). Počátky volejbalu u nás v ČR sahají již do období 

I. světové války. První zmínky o volejbalu v Benešově jsou z roku 1926 zásluhou 

studentů gymnázia, kteří se zúčastnili mistrovství Čech. V té době byl volejbal 

hrán v trempských osadách, kde v roce 1933 také vzniklo sdružení STOB 

(Sdružení trempských osad Benešovská), později ALI klubu a Junáka. 

První liga vznikla v roce 1940 pod názvem Trampská volejbalová liga 

benešovského okresu a skládala se z 5 družstev, ALI klubu a Junáka, mužstva 

Měsíčního údolí, Sokola Vlašim a KONK Netvoříce. V roce 1942 se družstvo 

STOBu probojovalo až do ligy, kde setrvalo do roku 1953. V roce 1960 započala 

výstavba volejbalového stadionu do dnešní podoby. 

Nejvyšších postů z benešovských volejbalistů dosáhli Karel Faysette (trenér 

národního družstva Franci), Milan Bernard (trenér národního mužstva Rumunska) 

a Jiří Zeman (člen národního mužstva ČSR v roce 1947). Družstvo žen zahájilo 

svou činnost v roce 1940 a družstvo dorostenců vstoupilo do soutěže v roce 1955. 

Poválečná léta se nesla v pasivním vedení jak družstva žen, tak i dorostu. Kjej ich 

následné obnově došlo u družstva žen v roce 1960 a u dorostu se systematické 

příprava obnovila v roce 1973. Družstvo mužů pobývá v soutěžích krajských až 

do současných let. Do roku 2008 hrají pod názvem TJ Sokol Benešov a od roku 

2009 platí název VK Sokol Benešov. 

Největšího úspěchu \ krajských soutěžích dosáhlo mužstvo v roce 2009, kdy se 

Benešov umístil na 2. místě v krajském přeboru první třídy a jen o kousek mu 

unikla první příčka, spojena s kvalifikací o druhou ligu. Což by byl největší 

úspěch od šedesátých let minulého století. 



V současné době hraje družstvo žen pod názvem VK Sokol Benešov (až do roku 

2008 pod jménem TJ Sokol Benešov) stejně jako družstvo mužů krajský přebor 

první třídy, kde se pohybuje v klidném středu tabulky. 

Družstvo dorostenců (kadeti - do 17. let, junioři - 17 až 20 let) dnes jako takové 

neexistuje, chlapci trénují společně s družstvem mužů. Vzhledem k nízkému 

věkovému průměru družstva mužů to nepřináší velké problémy, naopak někteří 

junioři jsou na soupisce mužstva dospělých. Hráči v dorosteneckém věku nehrají 

v současné době žádnou soutěž. 

Družstvo kadetek a juniorek pod záštitou sdružení Benešovská 1. volejbalová 

dosahují vynikajících výsledků. Dívky se pravidelně zařazují do KCM 

Středočeského kraje a účastní se žákovských turnajů výběrů krajů, na kterém se 

vybírají děvčata do reprezentace. Poslední ročník byl úspěšný - byly vybrány 2 

dívky Tereza Vanžurová a Kristýna Zoulová a nyní jsou zařazeny do mládežnické 

reprezentace. 

Benešovský volejbal má velice pestrou a zajímavou historii, škoda jen, že se 

nedochovalo mnoho dokumentů k podrobnější analýze. Družstva působící 

v Benešově, mají v dnešní době před sebou, zdá se, výbornou budoucnost. 

Družstvo VK Sokol Benešov muži mají nejnižší věkový průměr v krajské soutěži 

a doufejme v brzký postup do 2. ligy. Ženské družstvo VK Sokol Benešov se 

pohybuje v klidném středu tabulky krajské soutěže. Benešovská 1. volejbalová 

znamenitě pracuje s mládeží, což začíná nést ovoce v podobě stále lepších 

výsledku ve všech soutěžích, kde působí (krajské soutěže, liga starších žákyň). 

Snad to bude inspirací pro další a další skupiny jak mladých, tak již starších 

rekreačních sportovců, aby vytrvali v aktivitě a měli možnost jít se podívat na 

kvalitní hru pod vysokou sítí. Nyní už zbývá jen popřát klubům mnoho úspěchů, 

hodně zdraví a toho sportovního štěstí do dalších sezón. 
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Obrázek 17: Mapa Benešova s označením volejbalových kurtu 
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Příloha 2: Vývoj volejbalu na Benešovsku - rozhovor s Viktorem 

Jiráčkem 

1) Kdo byl Budy Štole a Píďa Peška? 

Budy Štole nebyl nikdy aktivním hráčem. Byl volejbalovým funkcionářem, jak 

v Benešově, tak v republikovém měřítku. Zprostředkovával zájezdy pro hráče 

Benešova a další činnosti spojené s jeho funkcí. 

Píďa Peška, civilním jménem Josef Peška, byl hráč mužstva STOB Benešov ve 

čtyřicátých letech dvacátého století. Později byl dlouholetým předsedou oddílu 

odbíjené a kouč mužstva mužů. Celá rodina hrála volejbal. Manželka Pavla hrála 

druhou, ligu za Benešov, syn Pavel také druhou ligu za Benešov, Kolín, Jihlavu a 

první ligu za České Budějovice a dcera Věra hrála druhou ligu za Benešov a 

Vlašim. 

2) Jaké období je podle Vás vrcholem Benešovského volejbalu? 

Konec padesátých a začátek šedesátých let dvacátého století - druhá liga mužů i 

žen. 

3) Jak se podle Vás změnil volejbal v Benešově od svého vzniku dodnes? 

Volejbal je hra jako všude jinde. Oddíl býval aktivnější (údržba a výstavba hřišť, 

příslušenství, pořádání memoriálu Jaroslava Hlavničky, plesů, posvícenské 

zábavy, společné akce, aid.) 

4) Jsou to změny k lepšímu nebo k horšímu? 

Srovnání je obtížné. Činnosti probíhaly ve zcela jiných podmínkách. 



5) Co zapříčinilo pád Benešovského volejbalu po roce 1967? 

Proč pád? Skončila jedna éra, začala další. Složení nové generace už nikdy 

neumožnilo návrat na republikovou úroveň. 

6) Jaká byla příčina úpadku činnosti ženského družstva a družstva dorostu po 2. 

světové válce? 

Řada členek družstva žen ukončila činnost z důvodu věkových a rodinných. 

Nástupkyně nebyly. Pro dorost chybělo trenérské i organizační vedení. 

7) Bylo zanechání činnosti velké většiny hráčů a funkcionářů v roce 1967 spjato 

s režimem té doby? 

Režim s tím neměl nic společného. Mnoho hráčů skončilo kvůli věku, stejně jako 

většina funkcionářů. Za tohoto režimu byla činnost klubu naopak jednoduší a 

přehlednější. 

8) Z jakých důvodů se nedařila systematická příprava dorostu do roku 1973? 

Nenalezl se nikdo, kdo by se dorostu věnoval. 

9) Jakou vidíte budoucnost pro Benešovský volejbal? 

Má-li být budoucnost dobrá, museli by mít muži mládežnická družstva (přípravka, 

žáci, dorostenci). 

10) Je nějaký rozdíl v přístupu hráčů/hráček k volejbalu dnes a v minulosti? 

Popřípad 5 jaký? 

V minulosti měli hráči více volného času a byli ochotni věnovat ho volejbalu. 

11) Proč dorostenci nehrají žádnou soutěž? 

Dle mého názoru jsou důvody dva. .Jedním z nich je málo dorosteneckých družstev 

a hráčů. Druhý důvod je nedostatek činovníků, trenérů kteří by se mládeži mohli 

vzhledem k časový důvodům věnovat. 



12) Jaký je Váš názor na změny pravidel, která platila v dobách vaší aktivní 

kariéry a těmi, která platí dnes? 

Mění se jako téměř ve všech sportech. Bez komentáře. 

13) Byl atraktivnější volejbal, který se hrál v minulosti nebo dnešní 

modernější podoba a proč? 

Dnešní volejbal je atraktivnější. Nové prvky (smečované podání, hra v poli, 

pestrost nahrávači) - nové druhy útoků) 

14) Na jakém postu jste hrál? 

Nahrávač 

15) Jak jste se Vy osobně dostal k volejbalu? 

Díky přístupností, nikdo neměl auto, motorku a veškerý volný čas jsme 

s kamarády trávili na volejbalových kurtech. Díky tomu mám přátele až do dnes. I 

když někteří jsou již po smrti. 

16) Jak dlouho jste aktivně hrál? 

Aktivně jsem hrál 45 let. Nyní se věnuji trénování družstva žen a funkcionářské 

funkci. 


